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اجماع برای حذف ۴ ساعت مخرب
اکثر کارشناسان درمورد آثار سوء کنکور اشتراک نظر دارند

چالش حذف یا اصلاح کنکور یک موضوع تازه نیست؛ چالشی که قدمت چند دهه ای دارد و طی سال های 

اخیر با توجه به تغییر زیست بوم شرایط اجتماعی و اقتصادی کشور وارد شرایط دیگری شده است. البته 

عوامل دخیل در کنکور سراسری، هرساله قوانین و در اصل »مسکن« هایی برای برطرف کردن خلأ های موجود 

وضع می کنند، اما گسترده بودن تغییرات تصمیم گیری و قانونگذاری در کنکور چالش های این غول بزرگ 

را نه تنها کاهش نداده، بلکه آن را با ابهامات و تغییرات اجتماعی بزرگی روبه رو کرده است. همه این مسائل 

باعث شده دبیرخانه شورای عالی انقلاب فرهنگی در سلسله نشست هایی چالش ها و راهکارهای حل کنکور 

را به نقد و بررسی گذارد و قرار است نتایج آن در سیاستگذاری های کلان شورای عالی انقلاب فرهنگی برای 

حل معضل کنکور تاثیرگذار باشد. آنچه که در ادامه آمده، متن کامل اظهارات روسای دانشگاه های تهران، 

صنعتی شریف و برخی معاونان آموزشی دانشگاه ها در جلسه دوم این سلسله همایش هاست.

حذف کنکور در ۶ ماه!

معـــاون  ابراهیـــم سوزنچی کاشـــانی، 

خط مشی گذاری و راهبری اجرای ستاد علم 

و فناوری شورای عالی انقلاب فرهنگی در این 

نشست با تاکید بر اهمیت شناخت مشکل 

اصلی کنکور، گفت: »بـــرای اینکه بتوانیم 

تصمیمات درســـتی بگیریم باید مسائل را 

به صورت درست شناسایی کنیم. در زمینه 

کنکور باید بدانیم مشکل ما در زمینه سنجش 

و پذیرش چه چیزی است. از چند زاویه می توانیم به این مساله بپردازیم؛ گام اول 

شناخت محدوده آن است؛ اینکه ایرادات کنکور را باید صرفا در سنجش و پذیرش 

ببینیم یا مشـــکل آن گسترده تر و در آموزش عالی کشور است. دوم اینکه در چه 

سطحی باید به مســـاله کنکور بپردازیم؛ فردی، خانواده ای، جامعه یا دانشگاه و 

سپس با چه دیدگاه نظریه ای می خواهیم آن را بررسی کنیم.

 در این میان چند ســـوال اساســـی مطرح می شود؛ نخست آنکه از نظر ما مساله 

اصلی نظام سنجش و پذیرش کشور چیست؟  آیا دانشگاه ها توانایی تقبل نظام 

پذیرش را دارند؟«

سیدسـعیدرضا عاملـی، در ایـن نشسـت، 

از مسـائل اصلـی کشـور  »یکـی  گفـت: 

بحـث نحـوه ارزیابـی و ارزشـیابی بـرای ورود 

بـه دانشگاه هاسـت. تاکنـون چندین بـار 

مجلـس شـورای اسـلامی، وزارت علـوم 

و نهادهـای تصمیم گیـر تـلاش کرده انـد 

موضـوع کنکـور را حـل یـا اینکـه بـرای آن 

مدلی جایگزین پیشـنهاد کنند. حتی برای 

ایـن موضـوع مهلـت زمانی  متعددی در سـال های 90، 92 و 95 تعیین شـد، اما 

ایـن امـر تاکنـون محقـق نشـده اسـت.« 

او گفـت: »وقتـی تلاشـی در ایـن زمینه صورت می گیرد امـا به صورت عملی راجع 

بـه آن اقدامـی نمی شـود، سـوالات زیـادی پیرامون چرایی به نتیجه نرسـیدن آن 

در جامعـه مطـرح می شـود. لـذا ایـن مسـیری کـه قصـد داریـم طی کنیـم باید با 

محاسـبه باشـد.« دبیـر شـورای عالی انقـلاب فرهنگی ادامـه داد: »صحبت هایی 

بیـن شـورای عالی انقـلاب فرهنگـی، مجلـس و حتـی روسـای کمیسـیون های 

مربوطـه و نهادهـای ذی ربـط درخصـوص بحـث کنکـور صـورت گرفتـه اسـت تـا 

بتوانیـم برایـن اسـاس تقسـیم کار انجـام بدهیـم؛ اما باید عنوان کرد شـأن شـورا 

قانونگـذاری نیسـت بلکـه شـورا یک مرکز سیاسـتگذار اسـت. مـا می توانیم طی 

هماهنگـی  بـا مجلـس شـورای اسـلامی در ذیـل راهبردهـا، قوانیـن و مقرراتـی را 

بـرای تعیین تکلیـف ایـن موضوع وضـع کنیم.«

او در ادامه به مزایا و معایب کنکور اشـاره کرد و خواسـتار راه حلی شـد که مزایای 

کنکور را داشـته و معایب آن را نداشـته باشـد، او گفت: »سیسـتم فعلی پذیرش 

در دانشـگاه ها مزایایـی دارد کـه ایـن مزیت هـا را نبایـد از دسـت بدهیـم. یکـی از 

ایـن مزایـا اعتمـادی اسـت کـه به این سیسـتم وجـود دارد، زیرا امنیت سـنجش، 

امر بسـیار مهمی اسـت. اکنون تلاش های گسـترده ای در بحث طراحی سـوال، 

حفاظـت از سـوال و آزمـون، هوشمند سـازی پاسـخ های کنکـور و... انجام شـده 

اسـت که این موارد سـلامت و امنیت کنکور را به عنوان یک سـرمایه بزرگ تامین 

کـرده اسـت و هـر مدلـی کـه  جایگزیـن کنکـور شـود، بایـد ایـن امنیـت را تامیـن 

کنـد؛ در غیـر این صـورت دچـار مشـکل می شـویم. لـذا نبایـد مزایای کنکـور را از 

دسـت بدهیـم؛ منتهـا بایـد از معایـب آن هـم پرهیـز کنیـم که یکـی از نمونه های 

آن، اضطـراب زیـاد شـرکت کنندگان در این آزمون اسـت.« 

دکتـر عاملـی در توضیـح بیشـتر معایـب کنکـور گفـت: »یکـی از معایـب برگزاری 

کنکـور، اضطرابـی اسـت کـه بیـن دانش آموزان ایجـاد می کند و اگرچه براسـاس 

اعـلام سـنجش ۱5درصـد ورودی به دانشـگاه ها از طریق برگـزاری کنکور صورت 

می گیـرد، امـا همیـن آمـار ۱5، 20 یـا حتی ۳0 درصدی هـم می تواند در فضای 

مجـازی اضطراب صددرصـدی ایجاد کند.«

 دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی همچنین از نارضایتی دانشگاه ها از برگزاری 

کنکور خبر داد و گفت: »دانشگاه ها نیز کمابیش از این وضعیت راضی نیستند؛ 

چراکـه معتقدنـد دانشـگاهی کـه در تـراز دانشـگاه درجـه یک کار می کنـد، باید 

بتواند این را تشـخیص بدهد که چه دانشـجویی را می تواند جذب کند. درواقع 

باید عرصه ای برای اسـتقلال دانشـگاه ها ایجاد کنیم.«

عاملـی افـزود: »مـا مدل هـای موفقـی در جـذب و پذیـرش داریـم و سـوال 

مهـم آن اسـت کـه آیـا ایـن مدل هـا در فضـای اجتماعـی و فرهنگـی مـا 

می تواننـد موفـق باشـند یـا خیـر؟ در ایـن راسـتا قصـد داریم ظـرف 6 ماه به 

مـدل برگزیـده برسـیم. مطمئنـا در ایـن زمینـه بـه مطالعـات قبلـی در حوزه 

کنکـور احتـرام گذاشـته می شـود. ضمـن اینکـه همـکاران سـتاد نقشـه در 

شـورای عالی انقـلاب فرهنگـی تـلاش می کننـد نظـرات تمامـی حوزه هـا و 

ذی نفعـان ایـن حـوزه را دریافـت کننـد و حتـی در ایـن زمینـه بـا موسسـات 

برگـزاری کنکـور نیـز مشـورت خواهیـم کـرد. مشـورت بـا این گروه هـا لازم و 

ضـروری اسـت، چراکـه معتقدیم بخش خصوصـی  از طرق دیگری می تواند 

دانش آمـوزان را تقویـت کنـد.«

درخواستی برای باز گذاشتن دست دانشگاه

محمود نیلی احمدآبادی، رئیس دانشگاه 

تهران اظهار داشـــت: »شـــاید بزرگ ترین 

مشکل در بحث کنکور، ورود دستگاه های 

مختلف در این موضوع است. بخشی از ریشه 

این مشکلات که ما نقصی را می بینیم و همه 

دستگاه ها وظیفه خودشان می دانند که در 

این موضوع دخالت کنند. به طور مثال ما در 

کنکور دکتری مشکلی نداشتیم، اما مجلس 

ورود و قوانینـــی را تنظیم کرد و برای ما مشـــکلاتی را به وجود آورد، درحالی که 

خودمان می توانستیم این موضوع را مدیریت کنیم. به نظرم اگر ورود دستگاه های 

دیگر به این حوزه به حداقل برسد، بخشی از مشکلات از بین می رود. در شورای 

سنجش و پذیرش هم بیشتر اوقات ما به مسائل روزمره می گذرد و فرصتی برای 

بررسی اینکه نظام جدیدی را طراحی کنیم، نداریم.« نیلی گفت: »تجربه ثابت 

کـــرده وقتی افراد ذی نفع در کنار یکدیگر جمع شـــوند، می توانند 90 درصد 

مسائل را حل کنند. ما به دنبال جذب بهترین ها در دانشگاه هستیم، به همین 

دلیل دانشگاه جایی نیست که شکلی از فساد در آن به وجود بیاید، دلیلی هم 

ندارد وارد این فرآیند شود.« رئیس دانشگاه تهران گفت: »پیش از انقلاب تجربه 

سیستم های مختلف پذیرش را داشتیم، برای مثال دانشگاه شریف راسا دانشجو 

می گرفت. دانشگاه شیراز از طریق معدل دانشجو می پذیرفت، دانشگاه تهران از 

طریق کنکور اقدام به پذیرش می کرد و مشکل زیادی هم وجود نداشت. بنابراین 

درســـت کردن یک قالب برای تمام دانشگاه ها اشتباه است. درنتیجه اول باید 

بگوییم چه حوزه ها و دستگاه هایی می توانند در این زمینه دخالت کنند و سپس 

از این چارچوب محدود بیرون بیاییم و تنوع بخشی ایجاد کنیم.« نیلی احمدآبادی 

بیان کرد: »آنچه اتفاق افتاده برای برخی رشته ها تقاضا کم شده است. بنابراین 

می توانیم بدون کنکور دانشـــجو جذب کنیم، درحالی که همیشه رقابت بر سر 

تعداد محدودی از صندلی ها بوده و هست؛ پس شرایط عوض نشده است.« او 

ادامه داد: »ما دانش آموزان را محدود کرده ایم که فقط وارد دانشگاه شوند و پس 

از آن اجازه هرگونه تغییر و انعطافی را از دانشجو می گیریم. درواقع به یک نوجوان 

۱۸ ســـاله می گوییم باید درباره زندگی ات در همان ۱۸سالگی تصمیم بگیری 

و فرصت بعدی نداری، اگر بخواهی از دانشـــگاه انصراف دهی، اجازه نخواهی 

داشت دوباره در آزمون شرکت کنی و اگر دانشجوی پسر باشی، باید به سربازی 

بروی. به این طریق تمام زندگی  نوجوان را منوط به کنکور می کنیم و قطعا این 

کار در دانش آموزان اســـترس به وجود می آورد.« رئیس دانشـــگاه تهران گفت: 

»پیشنهاد من این است که اگر دانشجویی وارد دانشگاه می شود، براساس نمره 

سنجش، نمره معدل و علاقه ، به این فرد حق انتخاب رشته داده شود یا حتی اگر 

دانشگاه ما را نخواست، الزامی برای آن قائل نشویم و سدی با عنوان سربازی برای 

آن ایجاد نکنیم بلکه برای آن ســـقف سنوات ایجاد کنیم.« او گفت: »دانشجوی 

المپیادی در دانشگاه داریم که به اصرار والدین خود به رشته مهندسی آمده، اما 

تمام علاقه اش نقاشی یا فیزیک بوده و درحال حاضر مشروط شده است. ما او را 

بیمار کردیم، چون اجازه انتخاب به او ندادیم.« او با اشاره به راه حل های موجود 

افزود: »به جای انتخاب یک رشته، یک مجموعه رشته را برای فرد در نظر بگیریم 

و بگذاریم فرد در دانشگاه انتخاب خود را انجام دهد. در دانشگاه نیز می توانیم 

این امر را مدیریت کنیم.« او پیرامون تقاضا برای رشته پزشکی گفت: »تقاضا برای 

رشته های پزشکی درحال حاضر به شدت افزایش یافته و این موضوع فشارهایی 

را به وجود آورده است. اگر دکتری حرفه ای پزشکی را مانند بسیاری از کشورهای 

دنیا حذف کنیم و آن را دومرحله ای کنیم هم باعث می شویم داوطلب در همان 

ســـال اول مجبور به انتخاب نشـــود و از طرفی دیگر ممکن است فرد در همان 

مقطع کارشناسی موفق باشـــد و همان رشته را ادامه دهد.« نیلی احمدآبادی 

افزود: »آموزش وپرورش در این سال ها نتوانسته سوابق تحصیلی را به خوبی اجرا 

کند و نمراتی که به دانش آموزان داده می شـــود، به گونه ای است که نمی توانند 

خوب و بد را از هم تفکیک کنند.«

پروسه قبولی در ارشد از اپلای سخت تر است

محمود فتوحـــی، رئیس دانشـــگاه 

صنعتی شریف با اشاره به این موضوع 

که بعید است بتوان در 6 ماه برای حذف 

کنکور به نتیجه رسید، گفت: »به نظر 

من در بحث کنکور باید هر سه مقطع 

کارشناسی، ارشد و دکتری لحاظ شود. 

درحال حاضر در دانشگاه ها اعتمادی به 

کنکور دکتری وجود ندارد، به طوری که 

فردی که با رتبه یک کنکور به این دانشگاه آمده، با فردی که با رتبه ۱00 آمده، 

از نظر ســـطح سواد با یکدیگر اختلاف دارند. اگر قرار است در کنکور اتفاقی 

رخ دهد، بهتر است از مقطع دکتری، سپس ارشد و درنهایت کارشناسی کار 

شروع شود و بهترین زمان انجام این کار، اول مهر سال آینده برای حذف کنکور 

دکتری اســـت و این اجازه را به دانشگاه ها بدهید که برمبنای ارزیابی پرونده 

پذیرش بدهند.« فتوحی با اشاره به طرح »آ.ت.ت« در سال های گذشته گفت: 

»آ.ت.ت برای پذیرش، طرح خوبی بود که متاسفانه خراب شد. به این دلیل که 

می گفتند ممکن است در اجرای این طرح پارتی بازی صورت بگیرد. ما اصل را 

بر اعتماد به دانشگاه بگذاریم، اما در کنار آن نظارت بر دانشگاه ها وجود داشته 

باشـــد و اگر دانشگاهی خلاف کرد، به آن رسیدگی شود. درواقع باید بدانیم 

هیچ دانشگاهی به دنبال گرفتن دانشجوی ضعیف در دانشگاه خود نیست.« 

رئیس دانشـــگاه صنعتی شـــریف ادامه داد: »در وهله اول، کنکور دکتری و 

کارشناسی ارشـــد می تواند حذف شـــود. برای مثال ما در دانشگاه شریف 

دانشجویی داریم که حاضر نیست در کنکور ارشد و دکتری شرکت کند، چراکه 

می گوید پروسه قبولی در کنکور برایم سخت تر از اپلای کردن در دانشگاه های 

خارجی است. بنابراین با حذف کنکور در مقطع ارشد و دکتری می توان ضمن 

اصلاح روند پذیرش دانشجویان، از خروج دانشجویان از کشور جلوگیری کرد.« 

فتوحی نیز گفت:  »کنکور کارشناسی سیستمی است که خانواده ها و بچه ها را 

تحت فشار و تمام برنامه های خانواده ها را تحت تاثیر قرار داده و متاسفانه به یک 

بیزنس بسیار بزرگ تبدیل شده است.« او با اشاره به ضعف نظام آموزش کشور 

گفت: »مدارس بسیار خوب ما اصلا کتاب های درسی را تدریس نمی کنند، 

درحالی که باید در آموزش وپرورش به کتاب های درسی بیشتر اهمیت داده 

شود. در مدارس خوب ما کتاب درسی اصل نیست و کتاب های تست زنی از 

همان دبستان اهمیت پیدا کرده است. برای آنکه بتوانید کنکور کارشناسی را 

حذف کنید، به زمانی سه چهار ساله نیاز دارید تا بتوانیم سراغ سابقه تحصیلی 

دانش آموزان برویم ولی درحال حاضر جداسازی دانش آموزان براساس سابقه 

تحصیلی سخت است. هنوز کنکور کارشناسی با تمام ایراداتی که دارد، هم 

در دانشـــگاه ها و هم بین مردم، نتیجه آن قابل قبول است، درصورتی که من 

نتیجه کنکور کارشناسی ارشد و دکتری را قبول ندارم.«

سیاستگذاری های متفاوت در قبال کنکور

یوســـف شـــاقول، معاون آموزشـــی 

و تحصیـــلات تکمیلـــی دانشـــگاه 

اصفهان در این نشســـت با اشاره به 

سیاســـتگذاری های متغیر در زمینه 

کنکـــور، گفت: »سیاســـتگذاری در 

حوزه آموزش عالی به عوامل متعددی 

بستگی دارد که اگر این عوامل دیده 

نشـــود، باعـــث تصمیم گیری های 

جزیره ای می شـــود. در زمینه کنکور نیز پیش از انجام هر کاری بهتر است 

اقدامی منفی صورت نگیرد. در یک سال اخیر مراجع مختلفی به موضوع 

کنکور ورود پیدا کرده اند و همه آنها عجله دارند که موضوع حذف کنکور در 

یک ســـال تا 6 ماه به نتیجه برسد. این موضوع نگرانی هایی را برای حذف 

کنکور ایجاد کرده که ممکن اســـت درنهایت باز هم مجبور به ایجاد قوانین 

دیگری در  سال های بعد از آن شویم.« 

شـــاقول گفت: »در حالتی که مجلس بر حذف کنکور کارشناســـی تاکید 

دارد، آزمون دکتری به صورت متمرکز برگزار می شـــود که این کار به اذعان 

اکثر دانشگاه ها به خصوص دانشگاه های سطح یک و دو چیزی جز آسیب 

به همراه نداشـــته است. درواقع از سویی خواهان حذف آزمون هستیم و از 

طرفی در مقطعی که حذف این آزمون راحت تر است، آن را به صورت متمرکز 

برگزار می کنیم، این درصورتی اســـت که در اکثر دانشگاه های دنیا آزمون 

تستی برای مقطع دکتری وجود ندارد.«

 نماینده دانشگاه اصفهان با اشاره به استاندارد بودن آزمون کارشناسی گفت: 

»بهترین آزمون با تمام آسیب هایش آزمون کارشناسی برای دانشگاه هاست. 

با وجودی که واقف هستیم این آزمون آسیب های زیادی را به دانش آموزان و 

خانواده های آنان وارد می کند، اما به هر حال این آزمون با آنکه دانشگاه ها 

در آن دخالت ندارند، اســـتانداردتر است. از طرفی بدترین کنکور، آزمون 

کارشناسی ارشد است که از نظر ما روایی و استاندارد بودن این آزمون پایین 

بوده و در عین حال دانشگاه ها هیچ گونه مداخله ای در آن ندارند. بنابراین 

ما به عنوان مصرف کننده آزمون ها، مشکلی با آزمون کارشناسی نداریم و جز 

یک رشته، هیچ رشته ای را از طریق سوابق تحصیلی نمی گیریم.« 

شاقول درادامه به حذف کنکور نیز اشاره کرد و گفت: »با این حال ضربه ای 

که دانش آموزان حتی در یک روز می بینند، قابل تحمل نیست و دانش آموزان 

باید آماده زندگی کردن بشوند، اما چیزی که در این ۱2 سال یاد نمی گیرند، 

آمادگی برای ورود به اجتماع، مهارت حل مساله و مقابله با بحران های زندگی 

است. در این صورت بهتر است حذف کنکور مرحله بندی شود و به تناسب 

دانشگاه ها اختیار پذیرش ها واگذار شود و ممکن است این مشکل به مرور 

زمان حل شود.«

جای خالی شاخص های عمومی و ذهنی دانشجویان در کنکور

ایمان الله بیگدلی، مدیر دفتر برنامه ریزی و 

توسعه آموزش و نماینده دانشگاه فردوسی 

مشهد در این نشست، گفت: »برگزاری کنکور 

از قبل از پیروزی انقلاب اسلامی یعنی سال 

۴۸ پایه گذاری شد و بعد از پیروزی انقلاب 

اسلامی از سال 62، پذیرش دانشجو به شکل 

فعلی آغاز شد. درواقع حداقل ظرف بیش 

از دو دهه این سیســـتم توانست کار خود را 

در گزینش دانشـــجو در مقطع کارشناسی به خوبی انجام دهد.« بیگدلی افزود: 

 »آنچه به عنوان آسیب شناســـی کنکور قابل طرح است و باید به شکل همه جانبه 

مورد بررســـی قرار گیرد، بحث کنکور و برگزاری آن طی یک دهه گذشـــته است. 

چراکه بررسی این موضوع را طی ۳6 سال گذشته که از روایی و اعتبار فنی کامل 

بهره مند است، ضروری نمی دانم و در ضمن ورودی های دانشگاه در دو دهه اول 

برگزاری کنکور از ملاک های کافی بهره مند بودند.«

 نماینده دانشگاه فردوسی مشهد با اشاره به تغییرات اجتماعی در سال های اخیر 

که موجب اهمیت یافتن حذف کنکور شده است، افزود: »اتفاقات ۱0 سال اخیر 

در حوزه سنجش و پذیرش دانشجو متاثر از شرایط اجتماعی، نظام آموزش عالی و 

آموزش وپرورش کشور است و باید این دوره با دقت مورد آسیب شناسی قرار گیرد.« 

بیگدلی با اشـــاره به این موضوع که بررسی سوابق تحصیلی دانشجویان تا چند 

ســـال دیگر نیز محلی از اعراب ندارد، گفت: »سیســـتم سنجش به شکل فعلی 

توانمندی هـــای پایه ای دانش آموزان را مورد ارزیابی قرار نمی دهد و حتی معدل 

دانش آموزان در دوره تحصیل نیز نمی تواند ملاکی برای سنجش این افراد به منظور 

ورود بدون کنکور در دانشگاه ها باشد.« نماینده دانشگاه فردوسی مشهد افزود: 

»وقتی می خواهیم روی شاخص های توانمندی دانش آموزان تمرکز کنیم، شاهد 

آن هســـتیم که نظام سنجش توانمندی پایه ای دانش آموزان را نمی سنجد. این 

درحالی اســـت که تا چندین ســـال پس از انقلاب اسلامی، معیارهایی به منظور 

سنجش توانمندی های عمومی و ذهنی دانش آموزان برای ورود به دانشگاه ها وجود 

داشت و این توانمندی ها به صورت یک آزمون تشریحی مورد سنجش و ارزیابی قرار 

می گرفت، اما متاسفانه سنجش این توانمندی ها امروزه مورد توجه قرار نمی گیرد.« 

مدیر دفتر برنامه ریزی و توسعه آموزش دانشگاه فردوسی مشهد در ادامه با اشاره 

به اهمیت تغییرات در نحوه سنجش دوره های تحصیلات تکمیلی گفت:  »موضوع 

مهم این است که درحال حاضر نحوه سنجش در حوزه تحصیلات تکمیلی نیازمند 

بازنگری اساسی است و باید نحوه ورود دانشجویان دوره کارشناسی ارشد و دکتری 

در اولویت اساسی و اولیه بازنگری قرار بگیرد، بنابراین فرصت 6 ماهه برای بررسی 

و سیاســـتگذاری کنکور یک فرصت ناکافی است. نحوه سنجش ما در دوره های 

تحصیلات تکمیلی به این شکل نیازمند بازنگری است و اولویت اول ما باید بازنگری 

در تحصیلات تکمیلی باشد.«

با اصلاح آزمون ارشد و دکتری نیمی از مشکلات پذیرش حل می شود

معـاون  کریمیـان،  سیدمحمدحسـین 

آموزشـی و تحصیـلات تکمیلـی دانشـگاه 

صنعتـی امیرکبیـر بـه نمایندگـی از ایـن 

دانشـگاه گفـت: »مشـخص اسـت کـه 

موسسـات کنکوری از این اوضاع اسـتفاده 

کـرده و بـه ایـن بهانـه کلاس های مختلفی 

را برگـزار می کننـد، امـا ایـن مـا هسـتیم 

کـه چنیـن شـرایطی را بـرای آنهـا بـه وجود 

آورده ایـم، هرچنـد مسـتقیم ایـن کار را انجـام نداد ه ایـم.« کریمیـان با اشـاره به 

اضطـراب دانشـجویان بـرای کنکور گفت: »کنکور نیـز مانند تمامی امتحانات 

و آزمون ها اضطراب دارد، البته این فشـار را دانشـجویان دانشـگاه های خارج 

از کشـور نیـز در مراحـل مختلـف متحمـل می شـوند. در بیـن پیشـنهاد های  

ارائه شـده، موافـق پیشـنهادی مبنی بـر جـذب عمومـی دانشـجویان در سـال 

اول هسـتم کـه در ایـن رونـد دانشـجویان وارد دانشـگاه شـده و پـس از بـرآورد 

وضعیـت ریـزش می کننـد و درنهایـت دانشـجویان بـا سـطح مطلـوب باقـی 

می ماننـد، امـا ایـن پیشـنهاد نیـز بـه قانون هـای خـاص خـود نیازمنـد اسـت. 

ما هم اکنون براسـاس قوانین وزارت علوم در اخراج دانشـجو مشـکل اساسـی 

داریـم. امـا به عنـوان یـک راه حل می توانیـم آن را به صورت آزمایشـی اجرا کرده 

و در صـورت وجـود قوانیـن، ۱0 تـا ۱5 درصـد ظرفیت دانشـگاه ها را به این نوع 

از پذیـرش اختصـاص دهیـم.« معاون آموزشـی و تحصیلات تکمیلی دانشـگاه 

صنعتـی امیرکبیـر در ادامـه با گلایه از کنکور کارشناسی ارشـد و دکتری گفت: 

»مشـکل مـا در دانشـگاه ها آزمون هـای تحصیـلات تکمیلـی اسـت، کـه آزمون 

کارشناسی ارشـد در مرحلـه اول و آزمـون دکتـری در مرحلـه دوم آن قـرار دارد. 

در کنکور کارشناسی ارشـد دانشـگاه هیچ نقشـی در انتخاب این دانشـجویان 

ندارد و یکی از تقاضاهای ما برای برطرف شدن مشکلات این آزمون گذاشتن 

حدنصـاب نمـره بـرای پذیرفته شـدگان آن اسـت کـه ایـن کار هنـوز از طریـق 

سـازمان سـنجش صورت نگرفته اسـت.« سیدمحمدحسـین کریمیان با آسان 

دانسـتن حـل مشـکل آزمـون دکتـری و کارشناسی ارشـد، ابتـدا خواسـتار حل 

مشـکلات ایـن دو آزمـون شـد و افـزود: »اصـلاح کنکـور کارشناسـی  و دکتـری 

آسـان تر اسـت، زیـرا به دلیـل اعتمـاد بـالا بـه آزمون کارشناسـی، تغییـر در این 

آزمـون شـجاعت می خواهـد. در آزمـون کارشناسـی تفـاوت در بیـن رتبه هـای 

مختلـف ماننـد رتبـه ۱0 و رتبـه 500 به راحتـی مشـخص اسـت، در صورتی کـه 

در آزمـون کارشناسی ارشـد و دکتـری چنیـن تفاوت هایی وجود نـدارد. از طرف 

دیگـر، در دانشـگاه امیرکبیـر 55 درصـد دانشـجویان کارشناسـی و ۴5 درصد 

باقیمانـده دانشـجویان کارشناسی ارشـد و دکتـری هسـتند کـه ایـن موضـوع 

نشـان دهنده آن اسـت کـه اگـر دو آزمـون ارشـد و دکتـری اصـلاح شـوند، بـار 

بزرگـی از دانشـگاه ها برداشـته می شـود.«
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